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Nov polet svetov potrošnikov
19. marca je blla v prostorlh občlnske konference
SZDL volilna seja občlnske konference svetov po-
trošnlkov. Uvodno poročllo je plsmeno podal predse-
dnlk konference, Anton Prelnfalk. Poudarll je, da po
splošni oceni svetl potrošnikov še nimajo tiste vloge
v naši družbi, kakršno je na podlagl ustave opredelil
žlastl zakon o združenem delu.

Pri svojem delovanju nisc
naleteli na dovolj razumeva
nja v svojih krajevnih skup-
nostih in delovnih organizaci-
jah, čeprav se spopadajo s pe
rečimi problemi. Novi, boljš:
pogoji za delovanje svetov po-
trošnikov so vsebovani \
splošnih stabilizacijskih pri
zadevanjih, v gospodarstvu
za stabilnost trga in boljšc
preskrbo.

RK SZDL je začela v založ
bi »Občana« izdajati Priroč
nik za samoupravno organizi
ranje potrošnikov, pri čemei
so morali sestavljalci priroč-
nika razčistiti marsikaterc
teoretično in praktično vpra-
šanje; priročnik bo nenado-

mestljiv pri nadaljnjem delu
članov svetov potrošnikov.

V začetku leta je končno iz
šel zakon o temeljih sistems
cen in družbeni kontroli cen
Ta daje potrošnikom vse mož-
nosti za aktivno oblikovanje
maloprodajnih cen.

Organizirana bodo posebna
posvetovanja za člane svetov
potrošnikov, da jih bodo sez-
nanili s tem mehanizmom in
še nekaterimi drugimi vpraša-
nji, s katerimi se srečujejo pri
svojem delu. Tovariš Prein-
falk je navedel tudi citat i2
družbenega dogovora o izva-
janju politike cen proizvodov
in storitev v SR Sloveniji v
letu 1980, ki zavezuje udele-

žence »da bodo spodbujali or-
ganizacije potrošnikov in nji-
hovo sporazumevanje z orga-
nizacijami združenega dela c
medsebojnih razmerjih glede
določanja cen in spremembah
zadržanih cen proizvodov ir
storitev za neposredno pora-
bo, o redni in kakovostni pre-
skrbi s posameznimi proiz-
vodi in storitvami ter o drugih
vprašanjih, ki vplivajo na ce-
ne in preskrbo. V ta namen
bodo organi družbenopolitič-
nih skupnosti tekoče sodelo-
vali z ustreznimi organizacija-
mi potrošnikov, jih obveščali
o programih ukrepov ter jih
ustrezno vključevali v pripra-
vo teh ukrepov.«

V zadnjem času se je število
svetov potrošnikov v ljubljan-
skih občinah povečalo od 84
na 91, vendar niso vsi enako
uspešni in aktivni. V naši ob-
čini ima vseh osem krajevnih
skupnosti tudi svoje potrošni-
ške svete. Njihovi člani so se

lani zamenjali, žal pa so še
premalo seznanjeni z naloga-
mi in vlogo svetov, zato pa so
toliko bolj obremenjeni pred-
sedniki. Sveti naj bi delovali
čim bolj samostojno in prila-
gojeno krajevnim potrebam.
Za skupne potrebe, ki se ka-
žejo v občini in tudi v mestu,
pa je potrebna povezava med
njimi in skupno delovanje. To
podpira tudi mestna skup-
ščina.

Poročila o delovanju svetov
potrošnikov v vseh osmih
krajevnih skupnostih so nato
podali navzoči delegati. Iz
njih je razvidno zlasti nasled-
nje: ponekod je udeležba na
sestankih slaba ali celo poraz-
na (nesklepčnost). Še bolj pe-
reče pa je to, da je kljub njiho-
vemu sicer aktivnemu delo-
vanju vse premalo konkret-
nih uspehov. Deloma je za to
kriviti mačehovski odnos or-
ganov kraievne skupnosti, po
drugi strani pa nepoznavarvje.

ljudi, da v krajevni skupnosti
sploh obstaja svet potrošni-
kov. Zato so ponekod že orga-
nizirali, drugje pa razmišljajo
o tem, da bi organizirali inf or-
mativne dneve potrošnikov,
kjer bi jih seznanjali o delova-
nju svetov potrošnikov in o
pravicah in dolžnostih potroš-
nikov glede kakovosti uslug
in cen, ki jim jih nudita trgo-
vina in obrt.

Ker člani svetov pogosto
naletijo pri svojem delovanju
(interveniranju) na težave, je
bilo predlagano, da bi članom
dali posebne izkaznice in jim
tako olajšali delo. Ponekod, n.
pr. na Vodmatu, so naredili
tudi popis lokalov na svojem
področju in ugotovili, da jim
manjka drobne obrti. V novih
stavbah, ki bodp prav kmalu
odprte, je predviden tudi pro-
stor za trgovske in obrtne lo-
kale. Svet potrošnikov je na-
vezal stike z morebitnimi in-
teresenti, žal pa je odziv slab,
predvsem zaradi pomanjka-
nja investicijskih sredstev.

V Stari Ljubljani se ukvar-
jajo bolj s centralnim trgom,
ki naj bi se razširil po okoli-
ških kleteh, pa tudi prodajc



nekaj artiklov naj bi preselili
iz sedanjih lokacij.

Krajevne skupnosti se ote-
pajo predvsem s slabim sode-
lovanjem s trgovskimi podjet-
ji. Dogaja se, da ta izsilju-
jejo delovni čas in da celo gro-
zijo z zapiranjem trgovin, češ
da nimajo sredstev za renova-
cijo nedonosnih lokalov. Ne-
katere lokale, namenjene kra-
janom pa med delovnim ča-
som preplavljajo razni kurirji
iz delovnih organizacij, ki ho-
dijo po skupno malico, med-
tem ko domačini čakajo dolge
minute na postrežbo. Verjet-
no je vprašljiva organizacija
družbene prehrane v teh de-
lovnih organizacijah in pa nje-
na kvaliteta.

Krajevne skupnosti oziro-
ma sveti potrošnikov pa dobi-
vajo vse več prošenj za odprt-'
je manjših lokalov, namenje-
nih predvsem prigrizku in to-
plim napitkom kot kavi in po-
dobnemu, kamor se zahaja
skoraj izključno samo med
delovnim časom, sicer pa so
zaprti.

Med poročili se je večkrat
vnela burna razprava in izme-
njava mnenj in izkušenj in če-
prav so razmere v krajevnih

skupnostih, kjer sveti potroš-
nikov delujejo, dokaj različni,
so vseeno prišli do mnogih
skupnih ugotovitev in predlo-
gov.

V nadaljevanju je povzel be-
sedo Andrej Miinar, sekretar
občinske konference SZDL.
Dal je zelo velik poudarek de-
lu potrošniških svetov in izra-
zil podporo občinske skupšči-
ne in OK SZDL pri njihovem
delu. Povedal je, da občinski
izvršni svet pripravlja infor-
macijo, ki zadeva »zapiranje«
trgovin, in če bo potrebno, bo
le-ta tudi interveniral. Pouda-
ril je, da smo kljub manjšim
neuspehom pri delovanju
svetov potrošnikov na dobri
poti. S podporo organov KS
je potrebno še bolj aktivirati
potrošnike, same odnose med
krajevno skupnostjo, svetom
potrošnikov in delovnimi or-
ganizacijami pa vzpostaviti na
višjem nivoju. Treba je vedeti,
da imamo določeno moc, sa-
mo spoznati jo moramo in da-
ti problemom pravi odmev.
Potrošniki morajo dobiti večji
vpliv na politiko cen, ker jih
to zanima in ker jih zanima, je
to tudi delo SZDL. Potrebno
pa bo delati temeljiteje in na-

tančneje, ne se zaganjati v vse
probleme hkrati, ampak rešiti
manj stvari dokončno.

Od trgovskih podjetij se je
seje udeležil le predstavnik
Emonine Maloprodaje. Med
drugim je povedal, da trgov-
cev ne smemo dolžiti zaradi
cen, ker imajo na to majhen
vpliv, saj je marža fiksna, do-
hodkovni odnosi pa so v po-
vojih. Poudaril je, da je Malo-
prodaja velik del dohodka
reinvestirala, zato imajo de-
lavci v trgovini nizke OD, kar
vpliva na izobrazbeno struk-
turo delavcev, saj je že 50%
nekvalificiranih, veliko pa je
tudi trgovcev, ki ne znajo slo-
vensko. Obvestil je še konfe-
renco o situaciji z uvoznimi
artikli, predvšem južnim sa-
djem in poudaril, da tisk o
tem večkrat širi zlonamerne
ali nepreverjene vesti.

V razpravi, ki je sledila, so
se delegati in gostje pogovar-
jali o cenah proizvodov, o
knjigah reklamacij, predlo-
gov, povpraševanja in pri-
pomb, ki morajo biti v vsa-
kem lokalu, žal pa jih trgovci
skrivajo, o panikah, ki jih
povzročajo javna občila nava-
dno brez vzroka in o njihovi

odgovornosti ter o tem, da se
mora povečano povpraševa-
nje dušiti s povečano ponud-
bo, ter se dogovorili, da se bo
konferenca sestajala večkrat,
tudi mesečno, če bo potrebno.

Anica Škof, članica občin-
skega izvršnega sveta je infor-
mirala delegate, da IS pri-
pravlja analizo razvoja gospo-
darstva v naslednjih petih le-
tih, kjer bosta posebej zajeta
tudi trgovina in obrt. Glede
poslovnega časa, okoli katere-
ga je pri različnih lokalih zad-
nje čase veliko govorjenja pa,
da se morajo odloki uskladiti
z novimi predpisi, treba pa je
dati pobudo mestni skupšči-
ni, da se poslovni čas na ob-
močju mesta sporazumno
ureja. Tovarišica Skofova je
še povedala, da sporazum o
odpiranju gostinskih obratov
na ožjem območju mesta še ni
podpisan.

Konferenca je sprejela spre-
menjeni 3. člen poslovnika
svetov, ki pravi,~da se volita
po dva delegata iz KS za eno
leto, po enega delegata pa
imenujejo OK SZDL, Občin-
ski svet sindikatov in OK
ZSMS.
Sprejeli so tudi predlog pro-

grama dela konference v letu
1980, ki ga bodo po dopolnitvi
sekretariata razposlali svetom
potrošnikov po krajevnih
skupnostih, vsebuje pa po-
moč pri ustanavljanju in na-
daljnjem delovanju svetov
potrošnikov, sestavljanje pet-
letnih planov za boljšo dnev-
no preskrbo, sodelovanje z
mestno in republiško konfe-
renco svetov potrošnikov ter
sodelovanje pri sestavljanju
družbenih dogovorov oziro-
ma samoupravnih sporazu-
mov z OZD glede kontrole
cen, sodelovanje s sredstvi
javnega obveščanja zaradi re-
dnega in zadostnega informi-
ranja potrošnikov o razmerah
na tržišču ter ukrepih gospo-
darske politike.

V volitvah na koncu seje je
bil tovariš Preinflak ponovno
izvoljen za predsednika, tova-
rišica Lesjakova iz Gradišča
za podpredsednico, v sekreta-
riat pa so bili izvoljeni Franc
Štok (St. Vodmat) in Andreja
Grum (Tabor) ter predstavnik
izvršnega sveta, predvidoma
tovarišica Škofova.
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